
 
موتورسیکلت

تردد موتورسیکلت باید در پیاده رو باشد یا خیابان؟! مسئول 
این قضیه نیروی انتظامی است یا شهرداری. مسئول حفظ 
امنیت جان شهروندان چه کسی است. چرا ماموران راهنمایی 
و رانندگی پیگیر مستمر این قضایا نمی شوند. در حال حاضر 
در خیابان های بازار و حسن آباد اکثر موتورسوارها در پیاده رو 
رفت و آمد دارند و باعث اتفاقاتی جبران ناپذیر می شوند از 
مسئولان راهنمایی و رانندگی درخواست رسیدگی به این 

موضوع را داریم. 
یک شهروند از تهران 

آمار بیکاری
آمار و ارقامی که مسئولان درمورد پیشرفت و صنعت و تولید 
می گویند می خواستم بدونم این آمار و ارقام را از کجا آورده اند.  
در حال حاضر خیلی از کارگرها از کار خود بیکار شده اند، 
کارخانه ها بسته شده است. در حال حاضر بیکاری بیداد می کند 
و مشکلات اقتصادی برای مردم غیر قابل تحمل شده است. از 
مسئولان و دولت محترم و رئیس جمهور درخواست رسیدگی 

داریم. 
اسدی از تهران

 انفعال در برابر موج جدید کرونا 
 آن طورکه کارشناسان گزارش می دهند، از اواخر ماه دی 
به احتمال زیاد موارد ابتلا به کرونا در کشور افزایش پیدا 
می کند، اما با این وجود از اقدامات پیشگیرانه وزارت بهداشت 
خبری نیست. به گزارش خبرآنلاین، جایی که سیاست های 
این وزارتخانه باید ظهور و بروز بیشتری داشته باشد وزیر 
بهداشت زیر سایه استیضاح درپی رایزنی با مجلس بود، حالا 
با وجود این که کرونا دارد برای دنیا خط و نشان می کشد 
سیاست های این وزارتخانه در برابر شیوع مجدد کووید در 
ایران در هاله ای از ابهام است و کسی از جزئیات آن خبر 
ندارد. اگرچه فصل پاییز زیرِ سایه آنفلوآنزا سپری شد اما گویا 
زمستان قرار است با خود کرونا به ارمغان بیاورد. طی یکی 
دو ماه گذشته موارد ابتلا به کووید در ایران کم بود و طبق 
گزارش های رسمی تعداد فوتی ها چندین روز به صفر رسید، 
اما این روند به عقیده کارشناسان شکننده است و احتمالاً در 
اواخر ماه دی تغییر وضعیت می دهد. ابتلا به کرونا در سایر 
کشورها درحال افزایش است، برخی گزارش ها حکایت از 
ابتلای نزدیک به نیم میلیون نفر تنها در یک روز و فقط در 
یک استان چین دارد، طوری که رسانه ها گزارش دادند در 
یک روز ۳۷ میلیون چینی به کرونا مبتلا شدند. همچنین 
ثبت بیش از ۲۰۰ هزار ابتلا به کرونا در ژاپن خبر از شروع 
موج هشتم در این کشور می دهد، از طرفی در کشورهای 
غربی هم نشانه های افزایش ابتلا مشاهده شده است. این 
شیوعِ دوباره کرونا در کشورهای غربی و شرقی دلایل زیادی 
دارد، از کنار گذاشتن سیاست »کووید صفر« در چین گرفته 
 B. Q. ۱. تا شیوع زیرسویه جدیدی از اومیکرون با نام علمی
۱ که گفته می شود از سویه های قبلی بسیار ایمنی گریزتر 
است، حالا همه این موارد سبب ساز شروع نگرانی ها برای 
ایران شده، دراین باره مینو محرز، متخصص بیماری های 
عفونی، می گوید: »درگیر شدن کشور چین با زیرسویه جدید 
و احتمال اینکه این زیرسویه به کشور ما هم برسد، یادآور 
همان اتفاقی است که زمستان سال ۱۳۹۸ رخ داد. حالا هم 
چینی های ساکن ایران، اعم از تاجر و دانشجو برای تعطیلات 
سال نو و جشن کریسمس به چین رفته و برمی گردند و 
احتمال اینکه ویروس جدید وارد ایران شود، بالا می رود. 
او ادامه می دهد: »باید در فرودگاه عبور و مرورها به شدت 
کنترل شود تا از احتمال شیوع مجدد کرونا طی زمستان 
پیش رو پیشگیری شود.«همچنین حمید عمادی، متخصص 
بیماری های عفونی و استاد دانشگاه می گوید که »واقعیت این 
است که با توجه به تعطیلات کریسمس و آمد و شد مسافران 
ایرانی و خارجی به کشور، احتمال شیوع زیرسویه جدید زیاد 
خواهد بود.«اما با این وجود خبری از سیاست های پیشگیرانه 
وزارت بهداشت نیست و معلوم نیست این وزارتخانه قرار است 
چه محدودیت هایی برای پروازهای خارجی پیشنهاد دهد و 
در نظر بگیرد، ستاد ملی مقابله با کرونا اطلاع رسانی چندانی 
ندارد جز توصیه به رعایت دستورالعمل های بهداشتی. در 
واکنشی دیگر به شیوع کرونا در ایران حسینعلی شهریاری، 
رئیس کمیسیون بهداشت مجلس در نامه ای به رئیس جمهور 
نوشت: »با غفلت یا تغافل از بازگشت این ویروس منحوس 
می تواند خدای ناکرده تکرار شده و بازهم تلفات روزافزون 
به بار آورد. این احتمال با توجه به اخبار شیوع در آسیای 
جنوب شرقی و برخی از کشورهای اروپایی و غیر اروپایی، 
احتمالی قوی و خطری بسیار جدی است.«غافل شدن از 
وضعیت موجود، نکته ای نبود که از دید حمید عمادی، استاد 
دانشگاه دور بماند، او می گوید: »عقل حکم می کند تحت این 
شرایط غافلگیر نشویم و از لحاظ دارو، پرسنل و کادر درمان، 
تخت های مورد نیاز برای بستری و... کاملا آماده باشیم.« 
این درحالی ست که خبری از تصمیمات وزارت بهداشت در 
تامین کادر پرستاری لازم برای غافلگیر نشدن در برابر موج 
جدید نیست و گزارشی دراین باره نمی دهد، شاید مهم ترین 
واکنش بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت به ازسرگیری کرونا 
در ایران، ضمن اعلام هشدار توصیه به تزریق واکسن و ذخیره 
۵۰ میلیون واکسن کرونا در ایران بود، اما پوشیده نیست 
 B. Q. ۱. ۱ که باتوجه به شیوع زیرسویه جدید کرونا به نام
واکسن های ذخیره شده چندان تاثیری بر این سویه جدید 
ندارند. از طرفی سابقه شیوع کرونا نشان داده مدارس بهترین 
محل برای انتشار بیماری های تنفسی از جمله کرونا است، اما 
حالا که شیوع دوباره این بیماری از احتمال بالایی برخوردار 
است، سیاست های این وزارتخانه برای یک ماه آینده در قبال 
مدارس و آموزش از راه دور معلوم نیست، شاید با در نظر 
گرفتن همه این بی توجهی ها، عدم اعلام برنامه ها و حتی 
بی برنامه گی ها قرار است یکبار دیگر در برابر شیوع کرونا 

غافلگیر شویم. 

 آرمان ملی: در ریزش یک ساختمان در 
تهران سه کارگر زخمی شدند. ظهر روز چهارم 
دی ماه یک ساختمان دو طبقه قدیمی در 
خیابان ملت تهران که کارگران در آن مشغول 
کار بودند،  به یکباره تخریب شد. خوشبختانه 
آتش نشان ها توانستند هر سه کارگر را که کاملا 
زیر آوار، محبوس شده بودند را زنده بیرون 
بیاورند هرچند که از نقاط مختلف در بدنشان 
دچار شکستگی شده بودند. این ساختمان های 
قدیمی هولناک مساله دیروز و امروز نیست؛ 
خطری بیخ گوش برخی ست که در چنبره 
عدم رسیدگی به ساختمان های ناایمن گرفتار 
شده اند.اما برخی ساختمان ها همین طوری 
می ریزند یا از شدت فرسودگی یا از ضعف ایمنی 
در ساخت و ساز، ربطی هم به تازه ساز بودن 
یا کهنه و قدیمی بودن آن ندارد؛ دو نمونه 
واضح در این مورد یکی پلاسکوست و دیگری 
متروپل. ساختمان پلاسکو، ۳۰دی ۱۳۹۵ در 
چهارراه استانبول واقع در مرکز تهران در پی 
وقوع  آتش سوزی، به طور کامل فرو ریخت، 

آتش نشان ها و شماری از 
شهروندان را به کام مرگی 
هولناک کشید و یک فاجعه 
تاریخی و البته ملی را برای 
ایران رقم زد همان طور که 
متروپل در ۲خرداد ۱۴۰۱ 
در خیابان امیرکبیر )امیری( 
واقع در مرکز آبادان. بخشی 
متروپل   ۲ شماره برج  از 
فروریخت و جان ده ها نفر را 
گرفت و شمار بالایی مصدوم 
این  همه  گذاشت.  جا  به 
مرگ های تراژیک اما مانع از 
این نشد که دیگر ساختمانی 
فرونریزد یا اقداماتی اثربخش 
برای مقاوم سازی و ایجاد 
ایمنی ساختمان ها به وقوع 
بپیوندد. این را می شود از 
و  وعده  پیگیری  و  اخبار 
وعیدهایی که مسئولان)برای 
نمونه مسئولان شهری( در 

خصوص ایمن سازی، مقاوم سازی و نوسازی 
بافت های ناایمن و فرسوده و خطرناک داده اند، 
متوجه شد. عملکرد و اقدامات اجرایی چیزی 

نیست که بتوان آن را ندید. 
  نگاهی به وضعیت بافت های فرسوده 

و ساختمان های ناایمن 
آخرین آماری که از وضعیت بافت های 
فرسوده تهران ارائه شد توسط معاون شهرسازی 
شهرداری تهران بود که گفت ۳۷ درصد از 

جمعیت در بافت فرسوده هستند و باید بهسازی 
و نوسازی بافت فرسوده را در دستور کار قرار 
داد. حمیدرضا صارمی با بیان اینکه ۳۲۸۰ 
هکتار بافت فرسوده در سال ۸۵ مصوب شد 
که در سال ۹۹ این عدد به ۴۴۲۰ هکتار 
از  ۷ درصد  یعنی معادل 
مساحت تهران رسید، ادامه 
داد: این در حالی است که 
شورای شهر باید بسته های 
تشویقی بهتری را طراحی 
بیشتری  تحرک  تا  کند 
برای ساخت و ساز در بافت 
فرسوده ایجاد شود. او با 
اشاره به مشکلات نوسازی 
در بافت فرسوده گفت: در 
خصوص بهسازی و نوسازی 
بافت فرسوده دستگاه های 
متولی، بازآفرینی را جدی 
نمی گیرند و این در حالی 
است که نباید اجازه دهیم 
در  متروپل  مثل  اتفاقی 
محدوده کوچکی رخ دهد و 
حالا که فرصت پیشگیری 
و پیش بینی به وجود آمده 
باید دستگاه های مسئول 
کمک کنند. همین امسال 
بود که معاون وزیر راه خبر داد یک چهارم 
مساحت شهرهای کشور در اختیار بافت های 
فرسوده و حاشیه ای، قرار دارند. محمد آئینی، 
اعلام کرد: بیش از ۱۶۲ هزار هکتار معادل 
۲۵درصد و یک چهارم سطح شهرها را بافت های 
هدف بازآفرینی شهری اعم از سکونتگاه های 
غیررسمی و حاشیه ای، بافت فرسوده میانی 
و بافت فرسوده تاریخی تشکیل می دهند که 
بیش از یک سوم جمعیت شهری در این مناطق 

سکونت دارند. او هم مثل سایر مسئولان در 
سایر دوره ها ضمن انتقاد از هشت سال عدم 
اجرای نوسازی واحدهای مسکونی در بافت های 
فرسوده و تاریخی شهری، از تسریع اجرای 
نوسازی در محلات هدف خبر داد و گفت: ۲ 
میلیون و ۶۵۰ هزار واحد از بناهای مسکونی 
واقع در این محدوده ها ناپایدار هستند. او گفت 
انتظار است تا سالیانه بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار 
واحد فرسوده در بافت های فرسوده با ارائه بسته 
جامع شهرسازانه نوسازی در بافت ها نوسازی 
شود و با این کار بخشی از نیاز مردم به مسکن در 
این محدوده ها پاسخ داده شود. اما در خصوص 
ساختمان های ناایمن اگر بخواهید آماری از 
تعداد این ساختمان ها به دست بیاورید با مشکل 
مواجه خواهید شد؛ آمار دقیقی وجود ندارد. 
درباره ساختمان های ناایمن تهران، اوایل سال 
جاری لیستی از ۱۲۹ ساختمان ناایمن منتشر 
شد. انصاف نیوز با انتشار این لیست نوشت: 
»این گزارشی است که شورای شهر پنجم از 
آتش نشانی می گیرد و شهرداری وقت را ملزم 
می کند که آن را در سامانه  شفافیت منتشر کند و 
با مالکانش به نوعی برخورد شود. پیروز حناچی، 
شهردار وقت تهران، به خواست برخی نهادها 
که انتشار آن را مصلحت نمی دانستند تمکین 
می کند. لیست این ساختمان ها طبقه بندی 
خاصی ندارد.« ناصر امانی، عضو شورای شهر 
ششم تهران هم در این باره گفت: »شنبه شب 
دادستان کل کشور اعلام کرد که با آزادی انتشار 
اطلاعاتی که وجود دارد منعی برای انتشار لیست 
ساختمان های پرخطر تهران وجود ندارد.« او 
در شصت و ششمین جلسه علنی شورای شهر 
تهران گفته بود: »باید تابلوهای ساختمان های 
پرخطر در این ساختمان ها نصب شود که مردم 
بدانند و خود تصمیم بگیرند که وارد شوند یا 
نشوند.  نام بیمارستان بوعلی، فجر، شهدای 

یافت آباد، فیاض بخش، غیاثی، ضیائیان، طرفه 
و مرکز درمانی شهید شاه آبادی در این لیست 
دیده می شود. همچنین دانشگاه شاهد، دانشگاه 
فنی و حرفه ای دکتر شریعتی و دانشگاه یادگار 
امام نیز به عنوان ساختمان های ناایمن تهران 
معرفی شده اند.  در پی انشتار این اسامی، رئیس 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران 
و سپس سخنگوی این سازمان نسبت به آن 
واکنش نشان داده و گفتند که این لیست مورد 

تایید ما نیست. 
 فرونشست در سطح چند هکتار در 

حال حرکت است
در حال حاضر، ساختمان های ناایمن وفرسوده 
بسیاری، منتظرند تا یا دچار آتش سوزی شوند 
یا زلزله و سیلی بیاید و یا زمین دچار فرونشست 
شود و بعد آوار شوند و البته پیش از اینکه 
هشداری به ساکنان آن ها داده شود؛ هرچند 
در بسیاری از موارد خصوصا اگر ساختمان ها 
مسکونی باشند، هیچ راه جایگزینی برای داشتن 
سرپناه پیشنهاد نمی شود و به همین دلیل زندگی 
در این ساختمان ها مثل انتظار برای انفجار یک 
بمب ساعتی می ماند که تیک و تاک آن هر لحظه 
و هر ثانیه در گوش شهروندان صدا می کند. در 
خصوص فرونشست زمین، همین دیروز،  رئیس 
سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران، 
گفت: بحران دو سال آینده تهران »فرونشست« 
است. علی نصیری با تأکید بر اینکه فروچاله ها 
به دلیل ساخت و سازها ایجاد می شود، گفت: 
»جدیدا ردیف ۲۰ میلیارد تومانی از سوی شهردار 
برای دستگاهی در زمینه فروریزش ها اختصاص 
داده شده است.« و ادامه داد: »فرونشست ها به 
سرعت در حال نزدیک شدن به مرکز تهران است 
چراکه آبفا ناچار شده چاه های آب را اضافه کند. 
بحران فرونشست در شیب جنوب غربی و شمال 
شرقی پیش می رود و بحران یک یا دو سال آینده 
تهران، فرونشست است و در سطح چند هکتار 
پیش می رود و می تواند شریان های حیاتی را 
تحت تاثیر قرار دهد و یک مساله جدی است.« 
او با بیان اینکه وجود دستگاه های حاکمیتی در 
زمان بحران بسیار مهم است، گفت: »حجم کار در 
سازمان سه برابر شده است اما بضاعتی در سازمان 
وجود دارد و اگر بودجه و ساختارها تقویت شود 
اقدامات بیشتری انجام خواهیم داد. هیچ جای 
دنیا حاکمیت نمی تواند مسئولیت کامل را بر 
عهده بگیرد و باید ظرفیت مردمی را به کار بگیریم 
و زیرساخت های مدیریت بحران جامعه محور 
را توسعه دهیم.« نصیری با بیان اینکه در حوزه 
بین الملل با ژاپن، الجزایر و ترکیه، اقداماتی انجام 
داده ایم، گفت: »در خصوص گودهای پرخطر، 

اقدامات با جدیت دنبال می شود.«
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a r m a n m e l i . i r

فرونشست ها به 
سرعت در حال 
نزدیک شدن به مرکز 
تهران است. بحران 
فرونشست در شیب 
جنوب غربی و شمال 
شرقی پیش می رود 
و بحران یک یا دو 
سال آینده تهران، 
فرونشست است. این 
بحران در سطح چند 
هکتار پیش می رود و 
می تواند شریان های 
حیاتی را تحت تاثیر 
قرار دهد و یک مساله 
جدی است

         88760176                

گــــزارش

 کاهش 6 میلیون هکتاری 
جنگل های ایران

استاد منابع طبیعی دانشگاه تهران گفت: 
ما هشت سال جنگیدیم تا یک وجب از خاک 
این کشور را از دست ندهیم ولی چطور سالی 
دو میلیارد و ۷۰۰ میلیون تن خاک از دست 
می دهیم. این میزان فرسایش به معنای از 
دست رفتن ۲۰ تن خاک در هر هکتار است. 
چرا با زمین اینطور رفتار می کنیم؟به گفته 
حسن احمدی در سال ۱۳۳۲ ایران و ترکیه 
هریک ۱۸میلیون هکتار جنگل داشتند 
اما اکنون وسعت جنگل های ایران به ۱۲ 
میلیون هکتار کاهش پیدا کرده و ترکیه 
جنگل های خود را به ۴۰ میلیون هکتار 
رسانده است. اوبا بیان اینکه امروز منابع 
طبیعی ایران در وضعیتی بحرانی است، 
گفت: اگر برنامه ای برای این بحران نداشته 
باشیم هر آنچه که داریم از بین خواهد رفت 
و اگر منابع طبیعی از بین برود کشاورزی هم 
نخواهیم داشت. احمدی ادامه داد: تخریب 
کنونی منابع طبیعی در یک روند تاریخی، 
اجتماعی، اقتصادی و سیاسی و از ۶۰ سال 
پیش آغاز شده است؛ باید برای جلوگیری 
از ادامه این روند فکری اساسی کرد. این 
استاد دانشگاه تهران به نقش جنگل ها 
و مراتع در جذب روان آب ها اشاره کرد و 
گفت: یک هکتار جنگل به جذب دو هزار 
مترمکعب آب کمک می کند و اگر جنگل 
از بین برود آب هم نمی تواند در خاک نفوذ 
کند همان طور که در سیل های سال های 
گذشته در مناطقی که جنگل ها تخریب 
شده است دیدیم. احمدی با بیان اینکه 
از ۴۳ مخاطره طبیعی که در دنیا تعریف 
شده است، ۳۴ مخاطره در ایران وجود 
دارد، افزود: مخاطراتی چون بحران آب، 
 .. سیل، فرونشست زمین، بیابان زایی و.
نتیجه تخریب پوشش گیاهی است. او در 
ادامه با انتقاد از تخریب جنگل ها در کشور 
خاطرنشان کرد: سال ۱۳۳۲ ایران و ترکیه 
هریک ۱۸ میلیون هکتار جنگل داشتند 
اما اکنون وسعت جنگل های ایران به ۱۲ 
میلیون هکتار کاهش پیدا کرده و ترکیه 
جنگل های خود را به ۴۰ میلیون هکتار 
رسانده است. این استاد دانشگاه تهران افزود: 
در ایران سالانه ۱۰ هزار هکتار جنگل کاری 
صورت می گیرد؛ این رقم در کشور چین ۱۰ 
میلیون هکتار و در کره جنوبی ۱۵۰ هزار 

هکتار است. 

 پلنگ شرق تهران 
به زیستگاه خود بازگشته است

 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
تهران از شهروندان خواست از هرگونه 
تعلیف و غذادهی به حیات وحش بدون 
هماهنگی با محیط زیست و پاسگاه های 
محیط  بانی خودداری کنند. علیرضا مزینانی 
با اشاره به اینکه همزمان با بارش در ارتفاعات 
استان و کمبود علوفه برای حیات وحش، 
علوفه دهی زمستانه حیات وحش منطقه 
حفاظت شده ورجین توسط محیط بانان 
این منطقه انجام می شود، افزود: با توجه به 
اینکه در این شرایط احتمال نزدیک شدن 
حیات وحش به مناطق مسکونی وجود 
دارد، شهروندان از تغذیه و علوفه دهی به 
گونه های وحشی خودداری کنند. او با اشاره 
به اینکه همزمان با فصل سرما، برنامه ها و 
اقدامات حفاظتی برای صیانت از حیات 
وحش در مناطق تحت مدیریت محیط 
زیست استان تهران افزایش می یابد، افزود: 
گشت، پایش و کنترل مناطق در فصل سرما 
به علت احتمال افزایش حضور شکارچیان 
و سوءاستفاده متخلفان تشدید می شود. 
مزینانی به موضوع مشاهده پلنگ در حاشیه 
شرق شهر تهران اشاره کرد و گفت: با توجه 
به اینکه مناطق تحت مدیریت محیط زیست 
استان در حاشیه شهر تهران بوده و همچنین 
مناطق نظامی در این مناطق وجود دارند، 
مشاهده گونه های حیات وحش از جمله 
پلنگ در این مناطق دور از ذهن نیست. او 
با بیان اینکه پس از اطلاع از مشاهده این 
حیوان در این منطقه تیم های مجرب شامل 
دامپزشک، کارشناسان و محیط بانان با 
تجهیزات بیهوشی و زنده گیری به محل 
اعزام شدند، ادامه داد: پس از حدود ۳ هفته 
رصد منطقه خوشبختانه پلنگ مورد نظر از 
محل مورد اشاره خارج و به زیستگاه خود در 

مناطق طبیعی استان بازگشته است. 
 

کلافگی مردم مازندران از 
قطع مداوم آب  در زمستان

افت فشار و قطع آب در برخی مناطق 
شرق مازندران، شهروندان را با مشکل جدی 
مواجه کرده است به طوری که قطع آب در 
برخی از شهرها و روستاها باعث نارضایتی 
شهروندان از بی توجهی مسئولان مربوط 
شده است. قطع مکرر و کمبود آب آشامیدنی 
شرق مازندران در شهرستان های بهشهر، نکا 
و گلوگاه در حالی است که انتظار می رفت 
به دلیل وجود سد گلورد و ذخیره آبی در 
این سد از مشکلات آب و قطع مکرر آن 
در این شهرستان ها کاسته شود،  اما به 
دلیل آبگیری نشدن کامل سد گلورد مردم 
این مناطق همچنان با تنش آبی در فصول 
مختلف و حتی در پاییز هم روبه رو هستند. 

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

روز گذشته یک ساختمان فرسوده دیگر، این بار در خیابان ملت تهران دچار ریزش شد و کارگرها زیر آوار ماندند    

  بمب های ساعتی فرسوده 
     رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران: بحران یک یا دو سال آینده تهران »فرونشست« است

  در حالی که کارشناسان از آمار سوءتغذیه 
در کودکان، کمبود کلسیم و عدم آمادگی 
ذهنی به دلیل نخوردن صبحانه، به ویژه در 
مناطق محروم خبر می دهند، عضو انجمن 
صنایع لبنی در گفت وگو با ایلنا، از بی توجهی 
دولت سیزدهم به طرح شیر مدارس خبر 
داد و افزود: تلاش ها برای عملیاتی کردن 
طرح شیر مدارس از تابستان امسال از سوی 
کارشناسان سلامت آغاز شد اما در عمل و 
بعد از بازگشایی مدارس اتفاق خاصی در 
این زمینه رخ نداد، گفتنی است وقایع اخیر 
اجتماعی نیز در به حاشیه بردن طرح  شیر 
مدرسه بی تاثیر نبود. اسماعیل خاتمی 
با بیان اینکه صنعت لبنیات و آموزش و 
پرورش درگیر طرح شیر مدارس نشدند، 
تصریح کرد: کسانی که تلاش می کردند با 
پیگیری از زنجیره عوامل تولید این طرح 
را تاحدودی زنده نگه دارند هم مدتی است 
که عقب نشینی کردند و در حال حاضر 
نمی دانیم سرنوشت بودجه تخصیص داده 
شده برای شیر مدرسه چه شد؟ هر چند بهتر 
است که به این پرسش مسئولان آموزش و 
پرورش پاسخ بدهند. کارشناس صنعت شیر 
و لبنیات با اشاره به ثبات قیمت محصولات 
لبنی در فصل اخیر، گفت: کاهش مصرف 
ناشی از افت قدرت خرید مردم همچنان 
در صنعت لبنیات نمود و بروز عینی دارد؛ 
هر چند همواره در نیمه دوم سال شاهد 
کاهش مصرف هستیم. این کاهش مصرف 
برای صنعت بسیار آزاردهنده شده است 
جز  چاره ای  ماندگاری  برای  صنعت  و 
صادرات ندارد. خاتمی ادامه داد: بازار و 
مصرف کننده نمی تواند تورم موجود را هضم 
کند وقتی مصرف کننده میل به مصرف 
ندارد و دولت نیز برنامه ای برای حمایت از 
مصرف ندارد از این رو میل به مسیرهای 
صادراتی پیدا می شود و در مسیرهای 
صادراتی کمترین تمایل به تبدیل شدن به 
محصول نهایی وجود دارد و بیشتر در قالب 

کالاهای واسطه ای پودر، شیرخشک، خامه، 
پنیر اولیه و چربی محصولات لبنی صادر 
می شود. عضو انجمن صنایع لبنی با اشاره 
به افزایش صادرات محصولات واسطه ای، 
خاطر نشان کرد: بنا به آمار گمرک حجم 
صادرات شیر نسبت به سال گذشته بیشتر 
شده است اما ارزش افزوده شیر صادر شده 
در سالجاری نسبت به سال گذشته کاهش 
پیدا کرده است چراکه قیمت تمام شده 
تولید در کشور بالا رفته است و بیش از 
محصول تولیدی اقدام به صادرات محصول 
واسطه ای می کنیم. نتیجه این می شود برای 
اینکه دامدار زمین نخورد صنعت شیر را 
خریداری می کند اما سود چندانی عاید آن 
نخواهد شد. به گفته این کارشناس صنعت 
لبنیات؛ صادرات کالاهای فروشگاهی به 
دلیل افزایش قیمت صرفه اقتصادی ندارد. 
او با بیان اینکه صادرات محصولات لبنی 
سودآور نیست، گفت: صادرات باهدف ماندن 
صنعت و پایداری آن و مصرف شیر خام انجام 
می شود نه برای سودآوری. مطابق با آمار ۸ 
ماه گمرک؛ ارزش افزوده قابل توجهی برای 
محصولات لبنی با صادرات به کشورهای 
مانند عراق ایجاد نکردیم و صرفا مواد اولیه 
تولید شده را جابه جا می کنیم. عضو انجمن 
صنایع لبنی خاطرنشان کرد: ۶ ماه دوم سال 
اوج تولید شیر خام است، و از آنجایی که 
مصرف کاهش پیدا کرده باید به قیمتی 
صادر شود که برای تولیدکننده ارزش ایجاد 
شود. کشورهای هدف صادراتی ما که عمدتا 
عراق است از شرایط اقتصادی ایران و بازار 
ما آگاه هستند، از همین روی آنها برای ما 
قیمت تعیین می کنند و تولیدکنندگان برای 
اینکه چرخه تولید ادامه داشته باشد اقدام 
به صادرات می کند. او یادآور شد: صادرات 
فعلی صنعت لبنیات را نمی توان هدفمند 
و سودآوری نامید؛ صنعتگران فقط با هدف 
بقا صادر می کنند، نه با هدف توسعه صنعت 

لبنیات. 

 نایب رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و 
سبزی گفت: عرضه پیاز در میدان کیلویی 
۲۸ هزار تومان به معنی فروش ۳۷ تا ۳۸ 
هزار تومانی پیاز در سطح واحدهای صنفی 
است و اینگونه قیمت پیاز نزدیک میوه موز 
می شود؛ یک ماه پیش موز کارتن کوچک 
هندی، کیلویی ۳۰ هزار تومان بود و امروز 
نرخ پیاز قرمز ۳۰ هزار تومان شده است. 
اسماعیل مرادیان در گفت وگو با ایلنا، از 
کاهش ۱۵ تا ۲۰ درصدی مصرف میوه 
در یلدای امسال خبر داد و افزود: امسال 
میوه های یلدایی به وفور در بازار عرضه 
شد اما بنا به دلایل مختلف از جمله تورم 
موجود در کشور استقبال برای خرید مانند 
سال های گذشته نبود. او با اشاره به افزایش 
نرخ انواع پیاز در میدان میوه و تره بار، تصریح 
کرد: پیاز قرمز کیلویی ۲۵ هزار تومان، 
پیاز دست چین قرمز کیلویی ۲۸ هزار 
تومان، پیاز زرد کیلویی ۲۳ هزار تومان و 
پیاز سفید ۱۸ تا ۲۰ هزار تومان شده است. 
این فعال صنفی بین افزایش قیمت و کاهش 
کیفیت نسبت برقرار کرد و افزود: تجربه 
نشان داده هرگاه شاهد افزایش نرخ یک 
محصول در بازار میوه و تره بار باشیم به 
همان نسبت کیفیت آن کاهش پیدا می کند. 
مرادیان با اشاره به برخی ادعاهای مطرح 

شده در زمینه افزایش قیمت پیاز، گفت: 
برخی فعالان این صنف بر این باورند که 
صادرات باعث افزایش قیمت پیاز شده 
است اما شواهد بازار نشان می دهد عرضه 
قطره چکانی در این میان تاثیرگذارتر بوده 
است. قطع به یقین نمی توان ادعا کرد بار 
کم است چون پیاز در انبار دلال هاست و 
آنها به صورت محدود برای افزایش قیمت 
آن این محصول را در بازار عرضه می کنند. 
نایب رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و 
سبزی ادامه داد: به نظر می رسد که قیمت 
پیاز تا یک ماه آینده همچنان صعودی باشد. 
او با اشاره به بالا رفتن نرخ سیب زمینی 
در سال گذشته، گفت: کم کاری و عدم 
مدیریت وزارت کشاورزی باعث شده است 
یک سال قیمت پیاز پایین بیاید و کشاورز 
ضرر کند و سال بعد قیمت آن افزایش و 
مردم ضرر کنند؛ امکان مدیریت در مناطقی 
که سیب زمینی و پیاز کشت می شود وجود 
دارد اما متأسفانه وزارت کشاورزی به وظایف 
حاکمیتی خود در این زمینه عمل نمی کند. 
این فعال صنفی ادامه داد: فروش محصولات 
کشاورزی زیر ۸ هزار تومان برای کشاورز 
صرفه اقتصادی ندارد چراکه قیمت سم و 
کود و سایر نهاده های کشاورزی بالا رفته 
است. به گفته او؛ میوه و تره بار نسبت به سایر 
کالاهای اساسی کمتر تورم به خود دیده 
است. مرادیان با اشاره به افزایش قیمت 
موز در روزهای اخیر، گفت: موز در میدان 
میوه و تره بار کیلویی ۵۶ هزار تومان شده 
است؛ بازار موز در دست عده ای خاص است 
و این افراد تعیین می کنند قیمت این میوه 
کیلویی چند تمام شود. او از افزایش ۱۰ تا 
۱۵ درصدی نرخ کدو و بادمجان خبر داد و 
اظهار امیدواری کرد که بحث هایی که امسال 
برای نرخ پیاز داشتیم سال آینده برای 
سیب زمینی تکرار نشود، ۲ قلم سیب زمینی 
وپیاز جزو ضروریات سبد خانوارهاست از 
این رو حفظ آنها در سفره مردم اهمیت دارد. 

امسال میوه های یلدایی به وفور در بازار عرضه شد اما به دلیل تورم موجود در 
کشور استقبالی برای خرید وجود نداشت

  پیاز به موز نزدیک شد!

 عضو انجمن صنایع لبنی: کاهش مصرف ناشی از افت قدرت خرید مردم همچنان 
در صنعت لبنیات نمود و بروز عینی دارد

چه شد این طرح توزیع شیر در مدارس؟!


